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[Arbejdsministeren.] 
struktur og effektivitet. Beskæftigelsesforan- 
staltninger kan eventuelt afhjælpe lokal le- 
dighed, og  ̂ egnsudviklingsloven, der er 
blevet yderligere udbygget, vil kunne be- 
nyttes som redskab til at modvirke varig 
lokal ledighed. 

Jeg føler det imidlertid nødvendigt at 
få sagt, at selv den højeste beskæftigelse 
og eventuel mangel på arbejdskraft i visse 
fag og i visse områder kan efterlade pletter 
med ledighed. Her må sættes ind med hjælp 
til overflytning til beskæftigelsesområder, 
og der må først og fremmest sættes ind med 
uddannelse og omskoling til de fag, der 
eventuelt mangler arbejdskraft. Jeg kan 
forsikre det ærede medlem om, at der 
stadig arbejdes for, at de gode beskæftigel- 
sesvilkår også kan komme de sidste ledige 
til gode. 

Asger Jensen: Jeg sagde i min motivering 
for spørgsmålet, at jeg ikke så meget tænkte 
på købstæderne 홢 for det ville vel mere 
tage sigte på den almindelige beskæftigelses- 
situation, og det var jo ikke den, jeg særlig 
havde i tankerne 홢 men specielt på pro- 
blemet om arbejdsløshedsøerne, især i de 
mindre kommuner; og på disse områder tror 
jeg ikke så meget på foranstaltninger fra 
statens side med planlægning eller finansie- 
ring af nye virksomheder; de må simpelt 
hen vokse op efter almindelige økonomiske 
love. Det, at den højtærede minister måtte 
vedgå, at det ikke havde hjulpet så meget 
i Ålborg og Hjørring amter, hvor man netop 
har disse mindre kommuner, tyder da også 
på,: at dér nytter denne side af foranstalt- 
ningerne ikke noget videre. Det er altså 
ikke en garanti for, om der bliver arbejds- 
løshed eller ikke i fremtiden, jeg er ude på, 
men at man varigt får truffet foranstalt- 
ninger på disse områder, hvor der i de 
mindre kommuner selv i normale tider 홢 
altså hvor der er fuld beskæftigelse 홢 ikke 
er mulighed for at skaffe sig arbejde. Pro- 
blemet er sikkert, om man kan få arbejds- 
kraften flyttet, og jeg er enig med den højt- 
ærede arbejdsminister i, at omskoling i denne 
forbindelse er særdeles vigtig. 

Jeg vil stille det tillægsspørgsmål, om 
ministeren er enig med mig i, at dét punkt, 
hvor man skal sætte kræfterne ind, er 

bevægeligheden på arbejdsmarkedet, således 
at vi kan opnå, at arbejdskraften søger hen, 
hvor arbejdet er at få. 

Arbejdsministeren (Bundvad): Jeg vil 
gerne sige, at den særlige ledighed, der er i 
visse landkommuner, kan vi have nogen 
vanskelighed ved at afhjælpe, ikke mindst 
når stemningen over for beskæftigelses- 
midler er ganske kontrær i den side af salen, 
hvorfra spørgeren kommer. 

Jeg vil gerne nævne, at jeg ikke har 
sagt, at udviklingen ikke også har været 
til gunst for Ålborg og Hjørring amter. 
Jeg har sagt, at vi ikke er kommet til 
bunds på samme måde her, men vi må dog 
konstatere, at ledigheden i disse områder er 
faldet ganske overordentlig stærkt. 

Så vil jeg i øvrigt gerne sige, at jeg er 
enig med det ærede medlem i, at vi natur- 
ligvis skal gøre, hvad vi kan, for at få 
oprettet et positivt produktionsliv ude 
omkring, hvor arbejdskraften findes; men 
hvis det ikke er muligt, må vi hjælpe til 
rette ved at flytte arbejdskraften derhen, 
nvor aroejaet nndeS, og, ber kan vi gå 
2 veje: enten kan man hjælpe folk med at 
flytte og hjælpe dem til at få en bolig dér, 
hvor de skal arbejde, eller man kan 홢 hvad 
der jo også i høj grad er et behov for 홢 
uddanne arbejdskraft til de nye opgaver, 
den stilles over for. Alle 3 punkter ,er, vi i 
høj grad i arbejdsministeriet opmærksom 
på, og vi arbejder med dem fra dag til dag. 

Hermed sluttede spørgsmålet, og spørge- 
tiden var dermed til ende. 

Den næste sag på dagsordenen var: 

홢 "Anden behandling af forslag til lov om 
indfødsrets meddelelse. 

(Første behandling af lovforslaget (nr. 61) 
findes i tidenden sp. 1672). 

Der var ikke stillet ændringsforslag. 

Lovforslagets paragraffer og spørgsmålet 
om dets overgang til tredje behandling 
sattes til forhandling under ét. 

Ingen bad om ordet. 
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Lovforslagets §§ 1 og 2 og dets overgang 
til tredje behandling 
vedtoges uden afstemning. 

Formanden: Jeg forslår, at lovforslaget 
går direkte til tredje behandling uden 
udvalgsbehandling. Hvis ingen gør ind- 
sigelse imod dette forslag, betragter jeg 
det som vedtaget. (Ophold). Det er ved- 
taget. 

Den næste sag på dagsordenen var: 

Anden behandling af forslag til lov om 
ændring af lov vedrørende personlig skat til 
kommunen. 

(Første behandling af lovforslaget (nr. 49) 
findes i tidenden sp. 1407, udvalgets be- 
tænkning i tillæg B. sp. 213). 

Der var ikke stillet ændringsforslag. 

Lovforslagets paragraffer og spørgsmålet 
om dets overgang til tredje behandling 
sattes til forhandling under ét. 

Ingen bad om ordet. 

Lovforslagets §§ 1 og 2 og dets overgang 
til tredje behandling 
vedtoges uden afstemning. 

Formanden: Lovforslaget går nu til for- 
nyet behandling i udvalget. 

Den næste sag på dagsordenen var: 

Anden behandling af forslag til lov om 
ændring i lov om pas til danske statsborgere 
m. v. 

(Første behandling af lovforslaget (nr. 33) 
findes i tidenden sp. 914, udvalgets betænk- 
ning i tillæg B. sp. 205). 

Der var stillet 1 ændringsforslag i betænk- 
ningen. 

Uden for betænkningen var der ikke stillet 
ændringsforslag. 

Lovforslagets tekst, ændringsforslaget og 
spørgsmålet om lovforslagets overgang til 
tredje behandling sattes til forhandling 
under ét. 

H. Larsen (Bjerre): Udvalget har holdt 
3 møder, og der har været 2 samråd med 
den højtærede justitsminister. 

Udvalget har herunder over for den 
højtærede minister tilkendegivet, at ud- 
trykket 홢unge" måtte forstås som personer 
under 18 år. Den højtærede minister har 
erklæret sig enig i denne opfattelse. 

Når loven i henhold til et af den højtærede 
minister stillet og af udvalget tiltrådt 
ændringsforslag først skal træde, i kraft 
den 1. april 1963, skyldes det et berettiget 
ønske om at undersøge mulighederne for at 
fremstille passene i et mere holdbart 
materiale. Måske kunne man også herunder 
overveje at udvide passets sideantal, da det 
nu får længere gyldighed. 

Vagn Bro: Jeg kan slutte mig til de be- 
mærkninger, den ærede sidste taler har 
fremført. Men må jeg have lov til her ved 
anden behandling at rette en henvendelse 
til befolkningen 홢 og denne henvendelse 
vil jo få større mulighed for at virke, hvis 
den danske presse ville ikke alene omtale 
dette, men støtte det. 

I månederne maj-september rejser jo 
store dele af folket til udlandet. Meget 
betydelige forberedelser: går forud, bilerne 
undersøges, kjolerne købes; men så sker 
det meget ofte, at man aftenen før afrejsen 
opdager, at éns pas er forældet, eller at 
man måske slet ikke har noget pas. Vi er 
jo i dette høje ting enige om, at politiet i 
forvejen har arbejde nok, og derfor vil jeg 
홢 idet jeg tilføjer, at så vidt mig bekendt, 
har Københavns politi sat en 3 dages frist 
for afhentningen 홢 foreløbig nøjes med at 
henstille til befolkningen, at man også 
tænker på, at man risikerer at blive standset 
ved grænsen, og at man i hvert fald, hvis 
man opdager denne mangel lørdag aften, 
i provinsen kun kan få arbejdet udført ved 
at tage folk i politiet fra deres hjem. Hvis 
denne henstilling kunne få en vis tilslutning 
fra den højtærede minister, hvad jeg ikke 
nærer tvivl om at den kan, vil det jo yder- 

I ligere styrke den. 


